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راه نجات ناترازی انرژی کجاست؟

تجربه های در دسترس با درس هایی از فولاد مبارکه 

 حلال دوست ها 
در اصفهان 

شــرق- امروز حلال تبدیل به برندی شــده 
که نشــان دهنــده نوعی فرآینــد صحیح 
و خــاص برای ســاخته شــدن محصول یا 
خدمات است، مثلا در تولید فلان محصول 
از فرآیندهای حلال پرورش و ذبح استفاده 
شــده، کار کــودکان در تولیــد آن نقشــی 
نداشــته و مهمتر از همه هــدف غایی آن 
تولید محصول یا خدمتی اســت که ســود، 
فرآیند و مواد اولیه بــه همراه کار، تلاش و 
انرژی که برایش صرف شده از مسیر حلال 
اســتحصال شــده باشــد.حالا برند  حلال 
در ســطح جهان در حال توســعه است به 
گونــه ای که کشــورهای غیرمســلمان نیز 
علاقه منــدی خود به این صنعت را نشــان 
داده اند و در بازارهای جهانی محصولات و 
خدمات برند حلال حدوداً ۳۰ درصد گران تر 
ارائه می شــوند.در زمانه حاضر واژه حلال 
در دنیا بسیار پرکاربرد شده و می توان گفت، 
تمامی انســان ها با هر زبانی بــا این کلمه 
آشنا هســتند و آن را در حوزه های مختلف 
از جملــه خوراکی ها، آشــامیدنی ها، مواد 
آرایشی و بهداشتی، دارو، مد و لباس، رسانه، 
معمــاری، هتلداری، گردشــگری، اقتصاد، 
بیمــه و بانکداری و… بــه کار می برند. در 
جهان امــروز، نزدیــک به  2 میلیــارد نفر 
مســلمان زندگی می کنند که می تواند برای 
تولیدکننــدگان و بنگاه هــای تامیــن کننده 
خدمــات فرصتــی منحصر به فــرد را رقم 
بزننــد که با رشــد 2.2 درصدی جمعیت تا 
ســال 2۰5۰ حداقــل ۳۰ درصــد جمعیت 
دنیا مخاطب محصــولات و خدمات حلال 
خواهند بود. شرکت نمایشگاه بین المللی 
اســتان اصفهان با هدف آشــنایی فعالان 
اقتصادی با رویکردهای بین المللی و تبیین 
سیاســت ها و راهبردهای عملی در مســیر 
افزایش سهم کشورهای مسلمان از جمله 
ایران عزیز از این صنعت پول ســاز، اقدام به 
برپایی دومین نشســت تخصصی صنعت 
حلال در حاشــیه نمایشــگاه مواد غذایی و 

بسته بندی اصفهان کرده است.

هنرمندان ریشه های 
اصفهان هستند

استاندار اصفهان در دیدار با بانوی هنرمند 
اصفهانــی گفــت: هنرمندان ریشــه های 
اصفهان هســتند و مسوولان در قبال حفظ 
این ریشــه هــای غنی مســئولیت دارند.به 
گزارش شرق و به نقل از روابط عمومی و امور 
اســتانداری اصفهان،دکتر مهدی  بین الملل 
جمالی نژاد شامگاه چهارشنبه در آستانه فرا 
رســیدن ســالروز ولادت حضرت زهرا)س( 
با حضور در منزل هنرمند پیشکســوت تئاتر 
و تلویزیون »پــری کربلایی« از وی دیدار کرد.
وی در این دیــدار با تاکید به اینکه هنرمندان 
هنرمندان  هستند،افزود:  اصفهان  ریشه های 
به واســطه نقش آفرینی خود و خلق شادی 
و نشاط حق به گردن مردم و مسئولان دارند 
و باید مورد توجه بیشتری قرار گیرند.استاندار 
اصفهان با اشــاره به اینکــه زبان هنر یکی از 
راه های موثر در فرهنگســازی است که کلید 
آن به دســت هنرمندان است، تصریح کرد:از 
هنرمندان پیشکســوت و قدیمــی اصفهان 
انتظار داریم ســنگر هنر خــود را حفظ کرده 
و همچنــان در حوزه کاری خــود فعال و در 
کنار نســل جــوان باشــند.وی از این هنرمند 
درخواست کرد: با طرح ایده ها و برنامه های 
جدیــد فضــای اصفهــان را بــرای جوانان 

امیدوارانه و شاد کنند.
حامی  به  نیاز  پیــری  دوران  در  هنرمندان 

دارند
پــری کربلایی بانوی هنرمند و پیشکســوت 
نیز در ایــن دیدار ضمن ابراز خرســندی از 
دیدار مهدی جمالی نژاد اســتاندار اصفهان 
گفت: هنرمندان در زمان پیری نیاز به حامی 
دارند اما با کمال تاســف با کم کار شــدن و 
خالی کــردن عرصه بــرای جوانان کم کم 
به فراموشــی سپرده می شــوند.وی ادامه 
داد:ســوابق کار هنری ما به اجرای تئاتر در 
کنار مرحــوم ارحام صدر بــر می گردد و آن 
زمــان اصفهان مهد هنر تئاتر و بازیگران آن 
بنــام بودند اما امروز اصفهــان این جایگاه 
خود را از دســت داده است که درخواست 
داریم با حمایت ویژه از هنرمندان این ویژگی 
را دوباره به اصفهــان برگردانید.این بانوی 
هنرمند بازیگر گفت: با مردم بودن را بسیار 
دوســت دارم؛ اما در بسیاری از پیشنهادات 
کاری گفته می شــود که عرصه را به دست 

جوانها سپرد.

الهام شــهیدان: چندروزی اســت که ویدئوهای زیبا و عکــس های پر از 
هیجانی از دختران اصفهان در فضای مجازی و خبرگزاری ها وایرال شده 

و دست به دست می شود. 
تصاویری از رویایی که ناگهان رنگ واقعیت گرفت و تنبیهی که به تشویق 

سپاهانی ها تبدیل شد و روزی عجیب را در خاطره ایران ثبت کرد. 
یکی از کاربران فضای مجازی چه زیبا و پرمحتوا نوشــته بود:”همیشــه تا 
قبل از اینکه استادیوم فوتبال را ببینم می گفتم آخر چرا باید برای تماشای 
این زمین بروم، اما حالا که عظمت ورزشــگاه را دیدم نظرم کاملا برعکس 

شده است. کاش این حق طبیعی را از ما نمی گرفتند. “
اما ماجرا از کجا آغاز شــد؟ اتفاق هــا و جنجال های پیش آمده در  فصل 
گذشته فوتبال سبب شــد کمیته انضباطی اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۳ یک 

رأی عجیب را صادر کند.
در این رأی آمده بود: »رسانه های رسمی دو باشگاه سپاهان و پرسپولیس، 
ملزم هســتند از یکدیگر عذرخواهی کنند و علاوه بر آن، هر دو بازی رفت 
و برگشت این دو تیم در لیگ سال آینده، در شرایطی برگزار خواهد شد که 
آقایان حق حضور در ورزشــگاه را ندارند و فقط بانوان می توانند بازی تیم 

محبوب خود را از نزدیک تماشا کنند«.
زمانی که این رأی صادر شد،هیچ کس فکرش را نمی کرد این رای نمادین 
باعث توفیقی اجباری برای فوتبال ایران و بانوان اصفهانی شود و همه را 
شگفت زده کند. بسیاری اعتقاد داشتند این رأی نمادین  یک مورد تاریخی 
خواهد  شــد ، چون این مســابقه  اولین دیدار فوتبال آقایان شــد که فقط 
بانوان به عنوان تماشــاگر در آن حضور داشتند. باشگاه سپاهان تا آخرین 
لحظه  در تلاش بود  این رأی را بشکند، ولی باید گفت خوشبختانه  موفق 
بــه انجام این کار نشــد و رأی هیــچ فرقی نکرد تا یــک روز تاریخی برای 

اصفهان و فوتبال رقم بخورد. 
  دوشــنبه 26 آذرماه در اتفاقــی تاریخی، بانوان اصفهانی از نســل های 
مختلف  توانستند نشستن روی سکوهایی را تجربه کنند  که در هر بازی در 
تصرف آقایان بود. به عنوان یک تماشــاگر سپاهانی از روز قبل بلیت های 
ورزشــگاه را با عنوان میزبان خریدم و همراه دوســتانم و دختربچه های 
سپاهانی مان و پرچم های زرد طوفان آسیا راهی میدانی شدیم که چیزی 

از آن نمی دانستیم چون تجربه اش نکرده بودیم. 
بی اغراق می توانم بگویم از قســمت چک بلیت و بازرسی بدنی  که وارد 
ورودی استادیوم  شــدیم تا زمانی که چشمم به چمن زیبای نقش جهان  
افتاد فکر نمی کردم تماشــای فوتبال از نزدیک و در ورزشــگاه واقعی چه 

لذتی دارد. 
لذتــی که همــه عمر از آن محــروم بودیم و تازه وقتــی طعم گس آن را 
چشــیدم دیگر فکر نمی کنم تماشای فوتبال از  تلویزیون دیگر به زیر زبانم 

بیاید. 
این تجربه یک رویای تکرار نشــدنی بود و تا زمان نوشتن این گزارش هنوز 

حس می کنم همه این اتفاقات در خواب برایم افتاده است. 
  ایــن مســابقه بازتاب های گســترده ای هــم در شــبکه های اجتماعی و 
رسانه های خارجی داشت. شور زنان اصفهانی و هواداران پرسپولیس که 
بعضــا از تهران آمده بودند وصف شــدنی نبود. در جایگاه میزبان نیز پر از 
هواداران پرسپولیس بود که چون می خواستند کنار دوستانشان باشند در 

جایگاه میزبان نشسته بودند. 
ما همه کنار هم بودیم و هوای هم را داشــتیم. هوا که سرد شد پتو و شال 
به هم قرض می دادیم و ســرخوش در بوق هایی می دمیدیم که پنهانی 

به ورزشگاه آوردیم. همه کودک شده بودیم گویا.
گل اول سپاهان در لحظات ابتدایی کام همه ما را شیرین کرد اما پس از گل 

اول سپاهان با نگرانی بازی را دنبال می کردیم.
بــاور کنید باور کنیــد که هیجان کودکان و صدای تشــویق هــواداران به 
بازیکنان ســپاهان منتقل شــد و شــاهدیکی از بهترین بازی های این تیم 

بودیم.
مــا ترقه و فندک و چاقو با خود نبرده بودیم، تشــویق های ما از نوع کری 
خوانی و فحاشی نبود. آمده بودیم که ثابت کنیم خانم ها هرکجا کنار هم 

باشند آنجا گلستان می  شود.
چه اشکها و لبخندها که شاهدش بودیم.

با برد سپاهان تمامی بازیکنان دور ورزشگاه را رژه رفتند و از تماشاگران پیز 
و جــوان و کودک با زبان بدن و قلبی قدردان  تشکرکردند.تشــکر کردند از 
تماشاگرانی که با تمام قلبشان سپاهان پای تیم ایستادند در آلودگی هوا و 
سرمای زمستان  و ثابت کردند که خانم ها چه زیبا کنار هم می توانند جو 

ملتهب ورزشگاه را باحضورشان، مادرانه؛ سالم و آرام کنند.
توفیــق اجباری ای که در این بازی نصیبمان شــد یک روز تاریخی را برای 
فوتبال و بانوان رقم زد. دختران ما حالا می توانند درباره ورزشــگاه جوری 
صحبت کنند که با بغض و حســرت نباشد.کاش این توفیق اجباری نصیب 

هواداران همه  تیم ها و همه دختران ایران زمین بشود.

دیدار مدیرعامل شرکت نفت سپاهان با 
مدیرعامل جدید هلدینگ پتروپالایش اصفهان

این نشســت که با محوریت تقویت تعاملات و توسعه همکاری های مشترک 
برگــزار شــد، فرصتی برای گفت وگــو پیرامون موضوعات کلیــدی از جمله 
همجواری جغرافیایی و فرصت های بالقوه برای افزایش شراکت در زنجیره 

تأمین خوراک بود. 
به گــزارش روابط عمومی شــرکت نفت ســپاهان؛ در این دیــدار مهندس 
غلامرضــا باقــری “مدیرعامل هلدینــگ پتروپالایش اصفهــان” و مهندس 
فرهاد امین دهقان “مدیرعامل شــرکت نفت سپاهان”؛ بر اهمیت هم افزایی 
و بهره گیــری از ظرفیت های موجود تأکید کرده و آشــنایی و درک متقابل از 
نیازهــا و توانمندی های یکدیگر را به عنوان گامی مهم برای ارتقای ســطح 

همکاری ها برشمردند.
 تأمین پایدار یوتیلیتی، خوراک و بررسی راهکارهای مشترک برای بهینه سازی 
زنجیره تولید از جمله موضوعات مطرح شــده در این جلسه بود که می تواند 

منجر به کاهش هزینه ها و افزایش بهره وری در هر دو مجموعه شود.

خبر گزارش

احسان دست نشــان: اصفهان همراه دیگر نقاط کشور درگیر چالش 
ناترازی انرژی است، چالشی که ریشه اش را باید از دهه هشتاد خورشیدی  
یا دقیق تر بگوییم نیمه دوم این دهه و آغاز روند کاهشی سرمایه گذاری 
در حوزه تامین انرژی، توســعه میدان هــای گازی، تحریم های گوناگون 
به موازات افزایش منطقی تقاضای انرژی در اقتصاد رو به توسعه ایران 
جســتجو کرد، در ســال هایی که ایران همه تلاش خود را برای توسعه 
صنعت هســته ای به کار گرفته بود، تنهــا ۱۰۰۰ مگاوات برق از نیروگاه 
بوشــهر نصیب خود کرد اما از توســعه تولید انرژی های تجدید پذیر و 
تنوع بخشــیدن به منابع تامین به دلایل مختلف جا ماند.در این مسیر 
علاوه بر این که دولت ها نقش تنظیم گری خود در حوزه انرژی را صرفا 
به مســوول قطع  وصل شــیر گاز یا کلید برق تقلیل داده بودند، به جز 
قانون الزام صنایع برای تامیــن 5 درصدی برق تجدید پذیر) با احداث 
مزرعه های خورشیدی( تقریبا تلاش تاثیرگذار و تصمیم گیری کلانی برای 
جلوگیری  از تبدیل شدن مساله انرژی به چالش و بحرانی تقریبا تمام و 
کمال، انجام ندادند و  نگرفتند.همچنان که از رهاورد تحریم ها! علی رغم 
تلاش و تــوان بدنه فنی و متخصص ایرانی، بهینه ســازی نیروگاه ها و 
افزایش راندمان آن ها از مســیر تبدیل نیروگاه هــای موجود به نیروگاه 
سیکل ترکیبی و کلاس های بالاتر از منظر راندمان، در حدی که نیازهای 
امروز و فردا را پاسخ دهد، انجام نگرفت. از سوی دیگر قرار محور تامین 
گرما و انرژی برای منازل و ساختمان ها بر بخاری های کم راندمان گازی  
و به طورکلی مصرف مســتقیم گاز طبیعی، باعث شده تا علاوه بر هدر 
رفت فوق العاده گاز در شــبکه سراسری، انگیزه های لازم برای استفاده 
بهینه از گاز طبیعی نیز به محاق بــرود، چنان که امروز تصور قطع گاز 
مصرف کنندگان خانگی و اداری، کابوســی است که هیچ دولتی حتی 
نمی تواند خیال اش را تجســم کند.با همــه این ها نمی توان ازآنچه در 
اصفهان می گذرد غافل بود، وقتی تصمیم ساز عملا تصمیمی نمی گیرد، 
بخــش خصوصی و صنعت نمی تواند شــاهد توقف خطــوط تولید، 
پذیرفتن خســارت های عظیم قطع برق یا گاز باشد به انتظار بروکراسی 
دولتی بنشیند که بخش خصوصی را چرخ پنجم ماشین اقتصاد تصور 
می کند.بــا همین نگاه احداث دو نیروگاه بزرگ با ســرمایه گذاری فولاد 
مبارکه نشان داد، در داخل کشور توان ساخت نیروگاه های تجدید پذیر 
یا سیکل ترکیبی کلاس F  وجود دارد، کاری که شاید فعلا ناترازی انرژی 
برای فولاد مبارکه را مرتفع نکند اما این شــرکت را در مقام سدشــکن 
تامین انرژی به جامعه صنعتی معرفی کرد.چند روز پیش معاون اول 
رییس جمهور در ملاقات با استاندار اصفهان، مدیرعامل فولاد مبارکه 
و اعضای فعلی مجمع نمایندگان اســتان اصفهان در مجلس شورای 
اســلامی گفت: برای راه اندازی فاز دوم نیروگاه سیکل ترکیبی و نیروگاه 
خورشیدی فولاد مبارکه در راستای تأمین برق موردنیاز استان اصفهان 
تلاش هایی از ســوی بخش خصوصی صورت گرفته و دولت نیز برای 
تولید ۳۰ هزار مگاوات برق خورشیدی برنامه های گسترده ای دارد. این 
گفته عارف را می توان از منظری خوش بینانه به غلبه نگاه کارشناسی بر 
نگاه دستوری تعبیر کرد، نگاهی که ادامه آن امیدواری برای رفع  چالش 
ناترازی انرژی را افزایش می دهد.نگارنــده می خواهد الان که در حال 
تجربه زمستانی تقریبا سخت هستید توجه شمارا علاوه بر چالش انرژی 
به راه حل هایی جلب کند هرچند تکراری در بیان اما کمتر تجربه شــده 

در ایران!
تجربه های در دسترس

بگذاریــد کمــی موضوع را روشــن تر کنیــم، غلامرضا ســلیمی، 
معاون بهره برداری فولاد مبارکه در حاشــیه همایش سالانه »کاربران 
توربین هــای گازی با تمرکز بر نیــروگاه کلاس F می گوید: در بحث گاز 

و برق نیاز به ســرمایه گذاری بســیار ســنگینی داریم و افق آینده، افق 
نگران کننده ای در بحث ناترازی ها است. اگر چاره اندیشی نشود و افراد 
درگیر و صاحب نظر دورهم ننشینند، تصمیم نگیرند، راهکار پیدا نکنند 
و تصمیم ســازی نکنند این وضعیت در ســال های بعد به مراتب بدتر 
خواهد بود.راه چاره کجاست؟ محمدکاظم صباغی هرندی، مدیر ارشد 
خدمات فنی و پشتیبانی شــرکت فولاد مبارکه پاسخ می دهد: در حال 
حاضر مهم ترین چالش صنعت، چالش کمبود انرژی گاز و برق است. 
چالش گاز شدیدتر است چون تاثیر مستقیم بر روی محدودیت برق دارد 
و محدودیت برقی که در زمســتان به صنعت اعمال می شود، ناشی از 
محدودیت گاز است. وابستگی صنعت برق به گاز باید به حداقل برسد، 
برای تحقق این امر استفاده از توربین های کلاس F و همچنین استفاده 

از نیروگاه های خورشیدی دو راهکار اساسی است.
محمــد اولیــاء، مدیرعامل گروه مپنا در حاشــیه همایش ســالانه 
»کاربران توربین های گازی با تمرکز بر نیروگاه کلاس F  « در همین رابطه 
توضیح می دهد: توربین های کلاس F بر پایه توســعه فناوری است که 
در 2 دهه گذشــته در کلاس E اتفاق افتاد و از آن تجربه و تولید دانش 

در کلاس F استفاده شد.
 از ســال ۹5 به بعد ســاخت تجهیزات جانبی شامل بخش هایی 
از توربین، قطعات اســتراتژیک، ژنراتور، بویلر، سیستم کنترل و غیره در 
کشــور آغاز شد و پروژه بزرگ ســیکل ترکیبی فولاد مبارکه به ظرفیت 
۹۱۴ مگاوات مهم ترین پروژه ای است در دنیای واقعی از این تجهیزات 
استفاده شــد. از سال گذشــته واحدهای گازی راه اندازی شد و امسال 
فولاد مبارکه بخش عمــده ای از برق را به صورت خود تامینی دریافت 
کرد. بخــش بخار این نیروگاه نیــز به موازات در حال احداث اســت و 
ایــن بخش نیاز به عملیات جانبی و ســاختمانی دارد و در حال حاضر 
دارای حدود ۷5 درصد پیشــرفت اســت.اما آیا می توان تنها با تکیه بر 
نیروگاه های سیکل ترکیبی در کلاس F از بحران ناترازی انرژی در کشور 
عبور کرد؟ تابســتان امسال کشور  ۱8 هزار مگاوات کسری برق داشت، 
به عبارت دیگر علی رغم همه تدابیری که اندیشیده شد و تعطیلی صنایع 
و شــهرک های صنعتی و مانند آن، بازهم خاموشی علاوه قربانی اول 

که صنعت بود، به کاربران  خانگی، اداری و خدماتی هم سرایت کرد.
محمدامین زنگنه دبیر انجمن انرژی های تجدید پذیر ایران می گوید: 
عمده مشــکل  صنعت  برق ، تامین و تجهیزات نیروگاه ها است،  که در 
این زمینه هم باید از ارز استفاده شود که در شرایط حاضر کشور ارزآوری 

پایینی دارد. طبق برنامه هفتم توسعه سالانه باید 2۴۰۰ مگاوات نیروگاه 
تجدید پذیر احداث شود و این میزان نیروگاه در سال به یک و نیم میلیارد 
دلار منابع مالی دارد که یک میلیارد دلار باید به صورت ارز باشد؛ اما در 
شرایط تنگنای ارزی این میزان ارز از کجا باید تأمین شود؟پس می توان 
نتیجه گرفت برای جبران کســری تولید  که در سال ۱۴۰۴ حداقل تا 2۰ 
هزار مگاوات خواهد بود، توســعه نیروگاه های کشــور و احداث مزارع 
خورشــیدی با ظرفیت بــالا، یکــی از راه حل های عمــده خواهد بود.
همچنانکه تجهیز نیروگاه های موجود و ارتقای راندمان آن ها ازجمله 
مسیرهای در دسترس است، ســاخت نیروگاه های خورشیدی و تمرکز 
جدی بر آن ها می تواند اگرنه تا پایان ۱۴۰۴ بلکه  در دو تا سه سال آِینده، 
بخش مهمی از مشــکل را حل کند. مشــکلی که با بستن چشم ها یا 

مشغول شدن تصمیم ساز به  امور جاری مرتفع نمی شود.
یاری از بخش خصوصی

فولاد مبارکه اما در این مســیر گاهی از ســوی کسانی موردانتقاد یا 
شــماتت قرار می گیرد، کسانی که بار ناترازی روی دوششان نیست، این 
شرکت را در مقام متهم مصرف بالای انرژی یا تولید آلایندگی ی دانند 
درحالی که همین شــرکت توانسته چرخه ســاخت نیروگاه کلاس F و 
همچنین آغاز احداث اولین نیروگاه تجدید پذیر  در مقیاس بزرگِ کشور 

را آغاز کند و به سمت تکمیل کردن آن پیش برود.
با تکمیل زنجیره ســاخت نیروگاه هایی این چنین و بالا رفتن توانایی 
فنی متخصصان داخلی، مهم ترین حلقه مفقوده، چیزی نخواهد بود 
جز مبحث تامین مالی، در این قسمت علاوه بر اینکه بخش خصوصی 
کشــور می تواند به جز مبحث رگلاتوری صنعت برق، مابقی حوزه های 
ایــن صنعت برای تامین مالی  پروژه های ســودآور انرژی در کشــور را 
حمایــت کند.برای نمونه بازهم به فولاد مبارکه رجوع می کنیم،اگرچه 
بخشــی از ســهام داران فولاد مبارکه نمی توان به طورقطع خصوصی 
نامید اما با همین ترکیب و آینده نگری ناشــی ضرورت آن ها، امروز این 
شــرکت علاوه بر تامین مالی پروژه های انرژی خــود و تکمیل زنجیره  
تولید انرژی از مســیرهای دوگانه ســیکل ترکیبی در کلاس F و مزارع 
خورشــیدی، آمادگی این را دارد تا تجربه های خــود را در اختیار دیگر 
شرکت های بخش خصوصی قرار دهد همچنانکه  در چند سال گذشته 
سازوکارهای مناســبی برای حمایت از شرکت های دانش بنیان و فعال 
در حوزه فناوری های پیش رفتــه را به وجود آورده و می تواند آن را در 

خدمت تحقیق و توسعه صنعت انرژی کشور قرار دهد.

توفیق اجباری در نصف جهان

معاون اول رئیس جمهور در دیدار هیــات امنای »بنیاد نصف جهان«: موفقیت هر پروژه، باعث 
»امیدآفرینی« و افزایش »سرمایه اجتماعی« نظام است

معاون اول رئیس جمهور در دیدار با هیات امنای »بنیاد نصف جهان« که از ۱۴ ســال قبل برای 
رشد و پیشرفت اصفهان فعالیت مي کند گفت: با تلاش های صورت گرفته امیدواریم که طرح قطار 

سریع السیر اصفهان به عنوان کاري بزرگ و ملی در دولت »وفاق ملی« به نتیجه برسد.
به گزارش شــرق و به نقل  اداره کل روابط عمومی وامور بین الملل اســتانداری اصفهان در این 
دیدار که در دفتر معاون اول رئیس جمهور برگزار شــد،  پس از بیان گزارش هایی درباره نقاط قوت و 
مزیت های اســتان اصفهان در حوزه های اقتصادی، گردشگری، اجتماعی و … اعضا به بیان برخی 
مشــکلات و نارسایی های موجود در استان پرداخته و خواســتار توجه بیشتر دولت چهاردهم برای 

رفع هر چه سریعتر این مشکلات شدند.
معــاون اول رئیس جمهور پس از شــنیدن گزارش هــای اعضای بنیاد نصف جهان و اســتاندار 
اصفهان گفت: در جلســه شــورای عالی اداری بیان کردم که تصمیم دولت چهاردهم آن است که 
شرایط را به گونه  ای فراهم کنیم که استانداران، رئیس جمهور استان خودشان باشند و حل مشکلات 
را  با جدیت در همراهی با دولت برعهده بگیرند، درمورد استان اصفهان نیز، امیدوارم آقای استاندار 

با جدیت و پیگیری ،مشکلات استان را پیگیری کند که امیدواریم این پیگیری ها به ثمر بنشیند.

دکتر عارف افزود: اصفهان در تاریخ ایران همیشــه به عنوان الگو مطرح بوده اســت، در دوران 
دفاع مقدس نیز هیچ جبهه ای نبود که لهجه شــیرین اصفهانی در آن شنیده نشود و بنابراین مردم 

استان، دین بزرگی بر گردن همه ما دارند.
معاون اول رئیس جمهور در ادامه در پاســخ به درخواســت اعضای بنیاد برای رفع مشــکلات 
راه اندازی قطار سریع الســیر اصفهان که سال هاست به طول انجامیده گفت: در دولت وفاق ملی با 
جدیت به دنبال حل مشکلات و به نتیجه رساندن این طرح ملی هستیم و جلسات مختلفی هم در 
این باره برگزار شــده و به همکاران گفته ام به جد پیگیر این موضوع باشند و امیدواریم که به نتیجه 

مناسبی برسیم که برای مردم اصفهان امید بخش باشد.
دکتر عارف، درباره مشــکل بغرنج آب در اصفهان نیز گفت: در جلســات شورای  عالی آب که به 
زودی برگزار خواهد شــد، این مسئله را پیگیری خواهیم کرد و امیدواریم که با راهکارهای علمی و 

دانشگاهی، در این زمینه نیز خبرهای خوبی برای مردم استان داشته باشیم.
معــاون اول رئیس جمهور، در ادامه افزود: برای دولت چهاردهم »ســرمایه اجتماعی« اهمیت 
بســیار زیادی دارد و ما تمام تلاشمان را می کنیم تا با ایجاد رضایت عمومی، این سرمایه را افزایش 
دهیم، البته که مشــکلات بســیاری در حال حاضر وجود دارد ولی همه با جدیت کار می کنیم تا با 

ایجاد رضایت مردمی، سرمایه اجتماعی نظام را افزایش دهیم.

اهمیت بالای سرمایه اجتماعی برای دولت چهاردهم


